
گروه اقتصــادی -  مدیرعامل 
ســازمان بنــادر و دریانــوردی بر 
لزوم آمادگی کامــل همه واحدهای 
دریایی، بندری و مهندســی، جهت 
ارائه خدمات و تســهیل فعالیت های 
بازرگانی و پشتیبانی تجاری، در سال 
جاری، تاکید کرد و گفت: ۱۴۰۱، سال 
پرکاری خواهد بود و تمامی طرح ها 
و پروژه های عمرانــی، تجهیزاتی و 
ســرمایه گذاری، بر اســاس برنامه 
و بودجــه مصوب، پیگیــری و اجرا 

خواهد شد.
علی اکبر صفایی در نخســتین 
جلسه شــورای هماهنگی مدیران و 
معاونان این ســازمان در سال جاری، 
با اشاره به مدیریت و انجام سفرهای 
دریایی ایمــن در نوروز ۱۴۰۱ تاکید 
کــرد: معاونت امور دریایی، به عنوان 
متولی ســفرها و گردشگری دریایی 
در کشــور، باید برای رفع نواقص و 
کاســتی های موجود در این حوزه به 
سرعت دســت به کار شود و برنامه 
مدون و مطالعه شده ای را برای اجرای 
سفرها و گردشگری دریایی بی عیب 
و نقص و تســهیل کننده، جهت همه 
ایام ســال، طراحی کند. معاون وزیر 
راه و شهرســازی با اشاره به اجرایی 
شدن توافقنامه های دریایی و بندری 
بین تهران و دوحه در سفر اخیر وزیر 
حمل ونقل و ارتباطات کشور قطر به 
ایران، اظهار داشت: سفر دریایی بین 

ایران و قطر، مطالبه مردم و مســئولان 
کشــور است، بنابراین این امر باید به 
سرعت عملیاتی شــود و مشکلات 
موجود در این زمینه مانند شناورهای 
اســکله های مخصوص  مناســب، 
پهلوگیری شــناورهای مســافری و 
گردشــگری و ترمینال مجهز، بدون 

فوت وقت، برطرف شود.
مدیر عامل سازمان سازمان بنادر 
همچنین از تکمیل تجهیزات بندری و 
دریایی، با منابع این ســازمان و بخش 
خصوصی در ســال جاری خبر داد و 
گفت: کلیه مصوبات این شورا و سایر 

تصمیمــات هیأت عامل در ســفر به 
بنادر باید با نظارت و هدایت مدیران، 
مطابق با برنامــه و طرح جامع بنادر، 

اجرایی و عملیاتی شود.
صفایی با بیان اینکه هیچ حرف 
بدون عمل و هیچ تصمیم غیر اجرایی، 
در دولت ســیزدهم قابــل پذیرش 
نیست، افزود: جلسات و هم اندیشی 
ارگان های دریایی، به جهت اینکه کلیه 
ارگان ها و شرکت های دریایی کشور، 
بــرای رفع مشــکلات و چالش های 

اساسی حمل ونقل دریایی، هم راستا 
و هم جهت باشند، بسیار مهم است و 
باید به ســرعت این جلسات برگزار 

شود.
تســهیلات  ارائه  جزئیات 
بــرای خرید کشــتی های جام 

جهانی
مدیرکل امور دریایی ســازمان 
بنادر و دریانوردی با تاکید بر حمایت 
از شــرکت های حمل و نقل دریایی 
برای توســعه گردشگری و سفرهای 
دریایــی به مقصد قطر به ویژه در ایام 
جام جهانــی گفت: بــرای خرید و 

واردات شناورهای دریایی اگر قانون 
و منابع اجازه دهد، تسهیلات لازم را 

به شرکت ها پرداخت می کنیم.
حســین عباس نژاد اظهار کرد: 
هر حمایتی که در راســتای توســعه 
گردشــگری دریایــی و ســفرهای 
دریایی نیاز باشــد -به ویژه در ایامی 
کــه نزدیک به جام جهانی ۲۰۲۲ قطر 
هســتیم- انجام خواهیم داد و اگر در 
این زمینه نیاز به افزایش تعداد خطوط 
کشتیرانی یا ناوگان حمل ونقل داشته 

باشیم شرکت های متقاضی را حمایت 
خواهیم کرد و به آن ها تسهیلات لازم 

را پرداخت می کنیم.
وی درباره اعطای تســهیلات 
برای خرید شــناورهای مســافری 
و تفریحــی اظهار کرد: بــا توجه به 
توافقات صــورت گرفته بین ایران و 
قطــر و برنامه ریزی بــرای افزایش و 
توسعه گردشگری دریایی به ویژه در 
ایام جام جهانی، اگر شرکتی تقاضای 
خرید شــناور داشته باشد تسهیلات 
لازم را پرداخــت خواهیــم کــرد تا 
شــرکت مورد نظر بتواند شناور خود 

را از محل تولید داخلی تأمین کند اما 
برای واردات شــناور، تسهیلاتی در 

نظر گرفته نشده است.
مدیرکل امور دریایی ســازمان 
بنــادر و دریانوردی ادامه داد: اگر یک 
شــرکت حمل و نقلی درخواســت 
خرید شــناور خارجی را داشته باشد 
تنهــا در صورتی که مجــوز وزارت 
صنعــت، معدن و تجــارت را مبنی 
بر نبود مشــابه داخلــی دریافت کند 
می توانیم به آن هم تســهیلات بدهیم 

چرا که قانون حمایت از تولید اجازه 
اعطای تســهیلات به شــرکت ها را 
بــرای خرید هر گونــه تجهیزات و 
کالاهایی که مشــابه داخلی آن تولید 
می شــود را به ما نمی دهد. عباس نژاد 
در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه چند 
خط کشــتیرانی برای ایام جام جهانی 
به مقصد قطر راه اندازی خواهد شد، 
گفت: در حال حاضــر برنامه ریزی 
بــرای راه اندازی خط کشــتیرانی از 
بنادر بوشهر و کیش را به مقصد دوحه 
در دستور کار قرار دادیم و این دو خط 
راه اندازی خواهد شد اما اگر خطوط 
کشتیرانی دیگری قرار باشد به این دو 
اضافه شــود باید آن را بررسی کنیم و 
ببینیم که از نظر اقتصادی و تقاضاهای 
موجود در بــازار توجیه دارد یا خیر 
و اگر مشــکلی در ایــن زمینه وجود 
نداشته باشد، مسلما از آن هم حمایت 
می کنیم.  به عنوان مثال خط کشتیرانی 
خرمشهر -دوحه نیز به دلیل نزدیکی 
این دو بندر می تواند به صرفه باشد اما 
باید دید تقاضای کافی برای آن وجود 

دارد یا خیر؟
وی همچنین درباره تعیین قیمت 
بلیت سفرهای دریایی به ویژه در ایام 
جام جهانی ۲۰۲۲ قطر گفت: در ابتدا 
باید ببینیم که چه خطوطی راه اندازی 
می شــود و هزینه های انجام هر سفر 
دریایی چقدر است. پس از آن قیمت 

بلیت را مشخص خواهیم کرد.

اقتصادی 6

گروه اقتصادی - محمدمهدی برادران در نشست خبری اظهار کرد: طی 
سال های گذشته بانک ها ضد تولید عمل کرده اند و بسیاری از واحدها حتی با 
تعطیلی یا کاهش تولید مواجه شده اند. معاون صنایع عمومی وزیر صمت افزود: 
بــا تغییراتی که در نظام بانکی و جذب افراد متخصص صورت گرفته، شــاهد 
اصلاح فرایندها هســتیم. همچنین با وزارت امور اقتصــادی و دارایی و بانک 
مرکزی همکاری های خوبی داریم. وی ادامه داد: موضوع تأمین مالی زنجیره ای 
نیز کار مشترک بین وزارت صمت و اقتصاد و بانک مرکزی است که به پرداخت 

تسهیلات هدفمند کمک می کند.
 برادران گفت: سال گذشته رشد تولید و ارتقای کیفیت را در محصولات 
مختلف داشتیم که برآورد می شود این وضعیت برای سال جاری هم تکرار شود. 
همچنین افزایش دستمزد اگرچه هزینه های تولید را بالا می برد اما به افزایش انگیزه 
کارگران و بهبود راندمان تولید کمک می کند و در نهایت به تحریک تقاضا منجر 
می شود. معاون وزیر صمت تاکید کرد: بنابراین پیش بینی می شود که برای سال 
جاری رونق تولید و رشد اقتصادی را داشته باشیم. وی به اشتغال دانش بنیان اشاره 
کرد و گفت: اشتغال و تولید دانش بنیان مدنظر ما قرار دارد. در حال حاضر ۷ هزار 
شرکت دانش بنیان در کشور داریم که در نظر داریم به سمت صنعتی شدن، تولید 
انبوه و پیوستن به شهرک های صنعتی بروند. امیدواریم که این شرکت ها تبدیل 

به شرکت های صنعتی دانش بنیان بزرگ شوند. 
برادران در مورد مواد اولیه حوزه سلولزی اظهار کرد: بسیاری از مواد اولیه 
در حوزه ســلولزی به خارج از کشــور برمی گردد و برخی از تولیدکنندگان با 
همسایگان ارتباط دارند البته با اصلاح تعرفه ها به دنبال رقابتی کردن فضا هستیم 
که در همین راستا اخبار خوبی هم در حوزه توسعه ظرفیت تولید داخل خواهیم 
شنید. معاون صنایع عمومی وزیر صمت در مورد نحوه فعالیت مرکز ملی فرش 
گفت: مرکز ملی زیرمجموعه وزارت صمت قرار دارد. طی ۶ ماه گذشــته ۳۵ 
هزار فرصت شغلی در زنجیره فرش دستباف احیا شد. وی در مورد همکاری با 
خارجی هــا در صورت احیای برجام اظهار کرد: وقتی می توانیم روی پای خود 
بایستیم نباید به بیگانه دل ببندیم. در این سال ها تولیدکنندگان کنار مردم ماندند و 
قطعاً محوریت تولید باقی خواهد ماند و به سمت واردات بی رویه و میدان دادن 

به شرکت های خارجی نخواهیم رفت.

معاون وزیر صمت  خبر داد؛

پیش بینی رشد اقتصادی طی سال جاری

با توجه به توافقات صورت گرفته بین ایران و قطر و برنامه ریزی برای افزایش و توسعه 
گردشــگری دریایی به ویژه در ایام جام جهانی، اگر شرکتی تقاضای خرید شناور داشته 
باشــد تسهیلات لازم را پرداخت خواهیم کرد تا شرکت مورد نظر بتواند شناور خود را از 
محل تولید داخلی تأمین کند اما برای واردات شناور، تسهیلاتی در نظر گرفته نشده است.

مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی تشریح کرد؛

جزئیات ارائه تسهیلات برای 
خرید کشتی های جام جهانی
مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی بر لزوم آمادگی کامل همه واحدهای دریایی، بندری و مهندسی، 

جهت ارائه خدمات و تسهیل فعالیت های بازرگانی و پشتیبانی تجاری، در سال جاری، تاکید کرد.

گروه اقتصادی - یک عضو کمیسیون  
انــرژی اتاق بازرگانی گفــت: ۵۵ درصد 
نیروگاه های کشور غیردولتی هستند، باید 
موجباتی فراهم شــود که این سهم به ۷۰ 
درصد برســد و اجازه داده شود نیروگاه ها 

مستقیما در بورس انرژی برق بفروشند.
حمیدرضا صالحــی، درباره احتمال 
خاموشــی در ســال جاری و زمان پیک 
مصرف اظهار داشت: باتوجه به روند رشد 
مصرفی که به طور سنواتی داریم و همچنین 
عدم ســرمایه گذاری در بخش نیروگاهی 
نســبت به رشــد مصرف؛ پیش بینی ها بر 
کمبود برق و احتمال خاموشی در تابستان 

سال جاری است. 
ســرمایه گذاری  برای  شرایط 

آماده نیست
وی با بیان اینکه دولت طی سال های 
گذشته منابعی برای سرمایه گذاری در این 
حوزه نداشت چراکه درآمدها و بودجه های 
عمرانــی به پایین ترین حد خود رســیده، 
تصریــح کرد: علاوه بر این بســتر را برای 
سرمایه گذاری بخش خصوصی که در یک 

اقتصاد تعریف شــده و انرژی منابع مالی 
خوبی را از بازار سرمایه و بانکی به صنعت 
برق وارد کند، فراهم نکرده اســت. حتی 
علیرغم جذاب بودن بخش انرژی در دنیا 
امکان جذب ســرمایه گذاری خارجی هم 

وجود نداشته است. 
افزایــش کمبود برق در ســال 

جاری
این عضو کمیســیون انــرژی اتاق 
بازرگانــی گفت: بعد از امضــای برجام 
سرمایه گذاران زیادی وارد ایران شدند، به 
طوری که شــرکت هایی از فرانسه و آلمان 
برای ســرمایه گذاری وارد ماهان کرمان و 

یزد شدند. 
اما ما روند بهبود مولفه های اقتصادیِ 
حوزه انرژی را انجام ندادیم و خواســتیم 
به همان ســبک های قدیم جلو برویم که 
نهایتا منجر به این شد که در سال های قبل 

خاموشی شدید اعمال شد. 
پارسال اعلام شد که ۱۰ هزار مگاوات 
کمبود داشتیم و امسال هم سرمایه گذاری 
جدیدی صــورت نگرفتــه و پروژه های 

نیمه تمام باقی مانده و اکنون پیش بینی این 
اســت که در سال جاری کمبود برق بیشتر 
احساس شود چون مصرف همچنان رشد 
حدود 8 درصدی را دارد و این به ۱۰ هزار 

مگاوت کمبود پارسال اضافه می شود.
تعرفه ها مصرف برق خانگی را 

کاهش می دهند
وی بیان داشــت: نیاز مصرف ســال 
گذشــته ۵۷ هزار مگاوات بود و کل برقی 
که توانســتیم در زمان پیک تامین کنیم ۴8 
هزار مگاوات بوده اســت که منجر به این 
شــد که روی صنایع و بعد بخش خانگی 
خاموشی اعمال شود. البته به نظر می رسد 
با سیاست هایی که امسال در زمینه افزایش 
تعرفه برق خانگی اتخاذ شده، مصرف کمتر 
شود اما در بخش صنعت موضوع مصرف 
برق نیست به قدری میزان هزینه تمام شده 
محصولات انرژی بر در ایران نسبت به دنیا 

پایین تر اســت که می توانیم ۳ تا ۴ درصد 
هزینه را روی انرژی اعمال کرد و از طرفی 
هم نمی توان یک شبه قیمت انرژی صنایع 
را بــالا ببریم چون به هرحــال نیاز داریم 
درآمدهای ارزی کشــور حفظ شــوند و 

صنایع بتوانند صادرات داشته باشند.
اجازه فروش بــرق در بورس 

داده شود
صالحی تاکید کــرد: در هر حال نیاز 
اســت تصمیمی در دولت اتخاذ شود که 
در یک تا دو ســال آینده این مشــکل در 
کشور برطرف شود، پیشــنهاد اینکه باید 
ســرمایه گذاری صورت گیرد و مهم  ترین 

مسئله حل اقتصاد انرژی است. 
 ۵۵ درصــد نیروگاه هــای کشــور 
غیردولتی هستند، باید موجباتی فراهم شود 
که این سهم به ۷۰ درصد برسد و اجازه داده 
شــود نیروگاه ها مستقیما در بورس انرژی 

به صنایع؛ برق بفروشــند، یعنی دولت از 
تعیین قیمت کنار برود، ساختارهای قدیمی 

و سرکوب قیمت کنار گذاشته شود. 
نیروگاه نیاز به سرمایه گذاری بالایی 
دارد، بنابراین باید بتواند طی چند سال منابع 

خود را بازگرداند. 
قیمت ها سرمایه گذار را فراری 

می دهند
وی بــا بیــان اینکه با پاییــن آوردن 
قیمت، ســرمایه گذار طرد می شود، گفت: 
به عنوان مثال اکنون قیمت تعیین شده برق 
هر کیلووات ساعت حدود 8۰ تومان است 
که به صنعت با نــرخ ۶۰۰ تومان فروخته 
می شــود، بهای بــرق صادراتی هم ۲۵۰۰ 

تومان است. 
همــان برق به بهانه اینکه گاز را ارزان 
در اختیــار نیروگاه  قرار می دهند، ۶۰ تا ۷۰ 
تومان از نیروگاه دار خریداری می شــود، 

بنابراین ســرمایه گذار منتفع نمی شود که 
بتواند نیروگاه نیمه ســاخته خود را تکمیل 

کرده و یا نیروگاه جدید بسازد. 
صنعت و مردم چوب انحصار را 

می خورند
این کارشــناس حوزه انــرژی بیان 
داشــت: اکنون اراده بر این است که بخش 
عمده ای از منابع وارد صنعت نیروگاه سازی 
شــود، ولی مقاومت هایی هم وجود  دارد، 
چون دولت ها حاضر نیستند نقش مالکیتی 
و درآمدی را که تاکنون داشــته اند از دست 
بدهنــد و ایــن باعث می شــود نه خود 
ســرمایه گذاری کنند و نه شرایطی فراهم 
کنند که بخــش خصوصی امکان فعالیت 
داشته باشد، در نتیجه چوب آن را صنعت 

و مردم می خورند.
امســال خاموشــی سراسری 

داریم؟
 blackout وی در ادامه درباره احتمال
در ســال جاری گفت: خوشبختانه شبکه 
برق ایران پایدار و منســجم است، تولید و 
مصرف در کشــور ما در مرز ۳۰۰ میلیارد 

کیلوات ساعت است که یک سوم این حجم 
در بخش صنایع مصرف می شــود، زمان 
پیک مصرف در بخش صنعت خاموشــی 
کنترل شــده اعمال و همین باعث می شود 
بتوانیــم از اوج مصرف و تابســتان عبور 
کنیم، بنابراین قطعا به خاموشی سراسری 

نخواهیم رسید.  
صالحی یادآور شد: البته این موضوع 
را نیز باید در نظر داشت که اعمال خاموشی 
برای بخش صنعت خسارت هایی هم در پی 
دارد، صنعت بخش درآمدزای کشور است 
در همــه جای دنیا قیمــت برق صنعتی از 
خانگی ارزان تر است چون ارزش افزوده، 
اشتغال و صادرات صورت می گیرد اما در 
کشور ما اولویت تامین برق خانگی است. 
وی ابراز امیدواری کرد که مشــکل 
ســاختاری صنعــت و اقتصــادی انرژی 
حــل، قیمت برق هم رقابتی شــود. یعنی 
اگــر از انحصــار خارج شــویم، در این 
صورت ســرمایه گذاری صورت می گیرد 
 و رونــق بزرگی را در این حوزه شــاهد 

خواهیم بود.

گروه اقتصــادی - چندی پیش 
وزیر نفت درباره نزدیک شدن مصرف 
روزانه بنزین به ظرفیت پالایش کشور 
هشدار داد؛ موضوعی که شائبه واردات 

بنزین را بار دیگر مطرح کرد.
شــیوع ویروس کرونا از دو سال 
گذشــته تاکنون به تغییر رفتار در بازار 
مصــرف منجر شــده و با نوســانات 
ایجادشــده بازار سوخت را نیز متحول 
کرده اســت. بر این اســاس در ایران، 
فرصت صــادرات فرآورده هایی مانند 
بنزین با توجه به ســرریز شدن مخازن 
و انبارهــای اقســام فرآورده ها و نفت 
خام از نگهداری این فرآورده، به سمت 
بازارهای صادراتی ایجاد و شرایط برای 

ارزآوری در این بخش مهیا شد.
سوخت سالانه ۱۵۰ میلیارد 

دلار
اما رفته رفته، عقربه مصرف نه تنها 
دوباره به زمان پیش از کرونا بازگشت، 
تا جایی که اکنون دامنه سوزاندن بنزین 
در باک خودروها به ۱۲۰ میلیون لیتر نیز 
رسیده اســت، موضوعی که می تواند 
گمانه زنــی بــرای واردات بنزیــن را 
شدیدتر کند. جواد اوجی - وزیر نفت 
ضمن هشدار نسبت به این مساله، اعلام 
کرد: صنعت نفت پارســال در مجموع 
۴۳ میلیارد دلار درآمد داشته است، اگر 
مصرف سوخت کشور را در بخش های 
مختلف نصف کنیم، می توان ســالانه 

۱۵۰ میلیارد دلار به دولت تحویل داد.

به گفتــه وی، روزانه ۹۲ میلیون 
لیتر ســوخت مایع در کشور مصرف 
می شود که در صورت اجرای طرح های 
بهینه سازی مصرف سوخت می تواند 
درآمــد خوبی از محل صــادرات این 

محصولات نصیب کشور شود.
واردات  بــرای  برنامــه ای 

بنزین نداریم
با این وجود اما جلیل ســالاری - 
معاون وزیر نفت  - در اســفندماه سال 
گذشته با صراحت آن را رد کرد وگفت: 
موضوعــی در مورد بنزیــن نوروزی 
مطرح نشده است و هیچ برنامه ای برای 

واردات بنزین نیز وجود ندارد.
وی دربــاره ظرفیــت صادراتی 
ایران با توجه به بحران ســوخت اروپا 
گفت: هم اکنون ظرفیت هایی در بحث 
صادرات فرآورده ایجاد شده، اما تمرکز 
ما در این بحث بر تأمین نیاز داخل کشور 
و ذخیره سازی مطمئن به ویژه در فصول 

سرد سال است.
 ۸ واردات  از  جلوگیــری 
میلیارد دلاری بنزین با توسعه 

سی. ان. جی
در این میان امــا راهکارهایی نیز 
برای جبران این مســاله وجــود دارد، 
آن طــور که اردشــیر دادرس - رئیس 
هیات مدیره انجمن صنفی ســی. ان. 
جی - کشــور اعلام کرده اکنون قیمت 
هر لیتر بنزین بالای ۹۰ ســنت است و 
اگر ۳۶۵ روز ســال را در نظر بگیریم، 

رقم واردات بنزین با حذف ســی. ان. 
جی از ســبد ســوخت کشور معادل 8 
میلیــارد دلار در ســال خواهد بود. در 
حالی که اگر تنها ۱۰ درصد از این میزان 
برای حمایت از صنعت ســی. ان. جی 
در نظر گرفته شود، علاوه بر جلوگیری 
از واردات بنزین می توان سهم سی. ان. 
جی را از ۲۵ میلیون متر مکعب در روز 

به ۴۰ میلیون متر مکعب افزایش داد.
وی بــا بیان اینکه با توجه به اینکه 
جابه جایــی ۱۰۰ میلیون لیتر بنزین در 
کشــور حدود ۴ میلیون لیتر گازوئیل 
نیاز دارد، در این بخش نیز صرفه جویی 
اتفاق خواهد افتاد، اظهار کرد: توســعه 
ســی. ان. جی در کشــور نیاز به احیا 
دارد. در این زمینه باید خودروســازان، 
کارگاه های تبدیل، کمپرسورســازان، 
ســازندگان کیت، ســازندگان مخزن، 
احداث کنندگان جایگاه، بهره برداران، 
نگهداشــت و تعمیرات، بازرســی و 
معاینه فنی آزمایشــگاه های تخصصی 
و خدمات پــس از فروش مورد توجه 

قرار گیرد.
کارشناسان چه می گویند؟

عبدالرضا امینی - مدیر سابق پروژه 
کارت هوشــمند سوخت - نیز درباره 
احتمال واردات بنزین، به ایســنا گفت: 
مصرف بنزین در سالها و ماه های اخیر 
مخصوصا بعد از فروکش کردن بیماری 
کووید ۱۹ روند افزایشــی چشمگیری 
داشته اما قطعا در کوتاه مدت واردکننده 

بنزین نخواهیم شــد. در شرایط کنونی 
و در چند ســال اخیر ایــران در حوزه 
بنزین خودکفا شده است، محصولات 
پالایشگاه بندرعباس و پایشگاه میعانات 
گازی خلیــج فارس بــه چرخه تولید 
اضافه شده و مقداری هم صادر می شود 
و بــه نظــر نمی رســد در کوتاه مدت 
واردکننده بنزین شویم. وی با اشاره به 
لزوم صرفه جویی مصرف ســوخت از 
ســوی مردم، گفت: در چند سال اخیر 
پالایشگاه جدیدی ساخته نشده است و 
عملا ساخت پالایشگاه های جدید جزو 
سیاست دولت های گذشته نبوده و غیر 
از دو پالایشگاه، پالایشگاه های قدیمی 
نیز بازسازی و بهینه سازی نشده اند و اگر 
به همین روال پیش برویم، در درازمدت 
قطعا بــا این روند افزایشــی مصرف، 
واردکننده بنزین نیز خواهیم شد و حتی 
بنزین تولیدی کیفیت جهانی نخواهد 
داشت و این مســاله به معنای افزایش 
آلودگی هواست. این کارشناس ارشد 
حوزه انرژی افزود: در بازه زمانی اجرای 
پروژه ملی کارت هوشــمند سوخت 
منتهی به سال ۱۳8۶، میزان تولید روزانه 
حــدود ۴۳ میلیون لیتــر بود و مصرف 
روزانه بنزیــن به مراتب بالاتر از میزان 
تولید کشور  بود که با اجرا و راه اندازی 
پروژه ملی کارت هوشــمند سوخت، 
وزارت نفت توانســت با سهمیه بندی 
بصورت کاملا هوشمند مصرف بنزین 
را بــا تولید هماهنگ کند و در آن زمان 

ما  پیش بینی می کردیم که در بازه زمانی 
سال های ۱۳۹۳ تا ۱۳۹۵ میزان مصرف 
به بالای ۱۲۰ میلیون لیتر در روز برســد 
که چنین هم شد اما خوشبختانه تولید 
بنزین هم در آن ســالها  افزایش نسبی 
پیــدا کرده بود و مصرف بنزین در طول 
دو ســال اخیر به بالای ۱۳۵ میلیون لیتر 
در روز هم افزایش پیدا کرد. امینی با بیان 
اینکه افزایش تعداد خودروی شخصی و 
افزایش سفرها مخصوصا بعد از کاهش 
بیماری کرونا و عدم توسعه ناوگان حمل 
و نقل عمومی عاملی بر افزایش مصرف 
بنزین اســت، تاکید کرد: در شــرایط 
کنونی تنها چیزی که به نظر می رســد 
ارزان ماندن بنزین است و البته افزایش 
قیمت بنزین و سایر مشتقات نفتی به این 
راحتی نیست چون مشتقات نفتی یک 
کالای کاملا سیاسی و زنجیره ای است 
و افزایش آن بر بقیه کالاها از جمله رفت 
و آمد اثر زیادی خواهد  گذاشــت. وی 
افزود: اخیرا مشاهده شده که اشخاصی 
ادعــا و اظهار می کنند که قیمت هر لیتر 

بنزین در خارج از ایران حدود یک دلار 
اســت اما به بیان اینکه در آن کشورها 
حداقل دســتمزد ۳۰۰۰ دلار اســت 
خــودداری می کننــد؛ در واقع قیمت 
هر لیتر بنزین به نســبت حقوق ماهانه 
می شود یک دلار به ۳۰۰۰ دلار، هر چند 
باید این مساله را با سبد هزینه خانوارها 
ســنجید، با این حال شاید البته نه بطور 
قطع و یقین قیمت پایه بنزین عاملی بر 
افزایش مصرف بی رویه آن شده است. 
این کارشــناس ارشــد حوزه انرژی با 
بیان اینکه با توجه به شروع فصل گرما 
احتمــال افزایش مصرف بنزین وجود 
دارد ولــی در مجموع احتمال واردات 
بنزین تصور نمی شــود اما می تواند از 
میزان حجم صادرات کاســته شــود، 
گفت: عرضه و تقاضا باید به شــکلی 
توســط دولت با ایجاد زیرساخت های 
اساســی و بنیادی مانند توسعه حمل و 
نقل عمومی مدیریت شــود و مردم نیز 
باید بتوانند در این حوزه نقش موثر ایفا 

کنند.

گروه اقتصادی - آیت الله سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهوری کشورمان در 
یک بازدید از پیش اعلام نشده از ایران خودرو، دستورهای مهمی در حوزه خودرو 
صادر کرد. در این بازدید رئیس جمهوری ابتدا از خودروهای موجود در انبارهای 
ایران خــودرو بازدید میدانی به عمل آورد و با تأکید بر غیرقابل قبول بودن وجود 

این حجم از خودرو در انبار، دستورهایی برای ترخیص خودروها صادر کرد.
رئیس جمهــور پس از بازدید از انبار خودروهای ایران خودرو، با حضور در 
خطوط تولید در جریان آخرین وضعیت تولید قرار گرفت و دستورهای در حوزه 
تأمین قطعات و ترخیص فوری خودروهای دپو شــده در انبارهای ایران خودرو، 
افزایش ۵۰ درصدی تولید خودرو در سال آینده، توقف تولید برخی خودروهای 
قدیمــی و آغــاز تولید چند خودروی جدید و با کیفیت، اجازه واردات منضبط و 
تحت نظارت از ســال آینده، نوسازی ناوگان حمل و نقل عمومی، شفاف سازی 
فرآیند قرعه کشی و رفع ابهام کامل برای مردم با نظارت دقیق وزارت صمت صادر 
کرد. به اعتقاد بســیاری از کارشناسان، واردات خودروهای خارجی در محدوده 
قیمتی ۱۰ تا ۲۰ هزار دلار می تواند نسخه ای برای رهایی از وضع کنونی آشفته بازار 

خــودرو در کوتاه مدت، تقابل با محصــولات بی کیفیت تولیدکنندگان داخلی و 
تلنگری بر خودروسازان برای اصلاح اشکالات موجود باشد.

در زمینه دســتور رئیس جمهور برای رفع موانع واردات خودرو، ابوالفضل 
خلخالی اســتاد مهندسی صنعت خودرو در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایرنا 
اظهار داشــت: باید نیاز بازار و تقاضا برای خودرو به صورت دقیق ارزیابی شود، 
زیرا نقل قول های مختلفی از ســالیانه یک میلیون دستگاه تا ۱.۵ میلیون دستگاه و 
حتی ۲ میلیون دستگاه عنوان می شود. عضو هیات علمی دانشکده مهندسی خودرو 
دانشگاه علم و صنعت ایران با تاکید بر اینکه باید نیاز دقیق بازار به خودرو استخراج 
شود، یادآور شد: البته میزان تقاضا تا حدودی به قدرت خرید مردم نیز وابسته است 
و به نظر می رسد با توجه به تقاضای کاذب فعلی بازار و تبدیل شدن خودرو به یک 
کالای سرمایه ای باید دست کم سالیانه ۱.۵ میلیون دستگاه را در نظر داشته باشیم.

خلخالــی ادامــه داد: پس از آن با توجه به توانمنــدی تولیدکنندگان داخلی 
خودرو، باید مابه التفاوت عرضه و تقاضا اســتخراج و در ادامه اجازه داده شود که 

در موضوع تنظیم بازار، واردات مجاز شمرده شود.

یک عضو کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی:

قیمت  برق؛ سرمایه گذار را فراری می دهد

واردات بنزین چقدر نزدیک است؟

لزوم واردات خودرو هرچند به صورت محدود

سه شنبه 6 اردیبهشت 24،١40١ رمضان ١443 ،26 آپریل 2022، شماره 3949

شهرداری بندرعباس در نظر دارد مناقصه عمومی یک مرحله ای هم زمان با ارزیابی 
)فشرده( اجرای جدول و پیاده رو سازی میدان قدس به شماره 2۰۰۱۰۰49۱6۰۰۰۰۰3 

را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید.
کلیــه مراحل برگزاری فراخوان از دریافت و تحویل اســناد فراخوان تا بازگشــایی 
 پاکــت ها از طریق درگاه ســامانه تــدارکات الکترونیکی دولت )ســتاد( به آدرس

 www.setadiran.ir  انجام خواهد شد.
متقاضیان شرکت در فراخوان در صورت عدم عضویت در سامانه، نسبت به ثبت نام 
و دریافت گواهی امضای الکترونیکی )به صورت برخط( برای کلیه صاحبان امضای 

مجاز و مهر سازمانی اقدام لازم را به عمل آورند.
مواعد زمانی:

- تاریخ انتشار فراخوان:۱4۰۱/۰2/۰6 ساعت : ۱2:۰۰
- مهلت دریافت اسناد فراخوان:۱4۰۱/۰2/۱4 ساعت ۱9:۰۰

- مهلت ارسال پیشنهادات:۱4۰۱/۰2/24 ساعت ۱9:۰۰
- زمان بازگشایی پاکت ها: ۱4۰۱/۰2/2۵ ساعت ۱4:3۰

این آگهی برابر آئین نامه معاملات جدید شهرداری تهران تسری به مراکز استانها صرفاً 
یک نوبت منتشر می گردد.

نوع و مبلغ تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار: ضمانت نامه بانکی یا فیش واریزی به 
مبلغ ۱9/۱۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال 

اطلاعات تماس و آدرس دســتگاه : شهرداری بندرعباس به آدرس بلوار امام خمینی 
)ره( شماره ۰763362۵۰29

مناقصه عمومی یک مرحله ای هم زمان با ارزیابی )فشرده( احداث پل پیامبر اعظم 
)اتصال بلوار رجایی به آزادراه رجایی(

شناسه : ۱3۰64۱9روابط عمومی و امور بین الملل شهرداری بندرعباس


